
Santiago Vilanova: 
«La transició energètica reclama 
responsabilitats compartides» 
Santiago Vilanova és periodista, escriptor i consultor ambiental, president de l’associació Una Sola Terra 
i fundador del partit ecologista Els Verds - Alternativa Verda, exdiputat al Parlament de Catalunya i autor 
de nombroses publicacions, entre les quals destaquen El combat ecologista a Catalunya. És ponent de la 
Secció d’Ecologia de l’Ateneu Barcelonès.
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Vau ser un dels fundadors de la revis-
ta Userda, en la qual es qüestionava 
la política energètica del Govern es-
panyol. Avui continuem igual?
La política i el model energètic de Ca-
talunya han continuat depenent de 
l’herència dels PEN franquistes, que 
ens van fer addictes a l’energia nuclear. 
A Userda vam dedicar un número als 
Pactes de la Moncloa que van consoli-
dar l’electrofeixisme. Ara, la crisi ecolò-
gica i climàtica ens obliga a fer en una 
dècada el que per inacció no han fet els 
nostres governants en quaranta anys.

Volen recuperar l’energia nuclear 
com a energia verda. On queda el 
«Nuclear? No, gràcies»?

>> Santiago Vilanova, al despatx de casa seva.

El «Nuclear? No, gràcies» continua es-
sent plenament vigent i actiu. Ara bé, 
el lobby nuclear, civil i militar és molt 
poderós i ha «actuat» sobre la CE. Els 
euròcrates volen canviar el planeta 
amb les mateixes idees que han posat 
en perill la nostra supervivència com a 
espècie! O hi posem racionalitat, o Ca-
talunya camina cap al fracàs i continu-
arà essent una terra nuclearitzada.

Les energies renovables poden tren-
car l’addició a les energies fòssils?
Haurien de rebre el suport popular i 
els ajuts fiscals i polítics que corres-
pondrien a una emergència climàtica 
com la que ja patim. Avui, però, encara 
no tenen el suport de les entitats finan-

ceres; ni dels ajuntaments, amb unes 
ordenances que en facilitin els tràmits 
burocràtics; ni dels governs, amb unes 
mesures fiscals a favor de les persones 
que n’utilitzin. Tenim un problema 
amb els polítics i els economistes, que 
es resisteixen a canviar de paradigma 
energètic. 

El vostre darrer assaig assegura que 
anem cap al col·lapse. El podem parar?
Ja hi som, en el col·lapse. Els experts 
l’anomenen overshoot (‘línia sobrepas-
sada’). Hem sobrepassat els límits de 
regeneració dels recursos del planeta. 
L’única opció és mitigar el canvi climà-
tic. Cal una revolta dels consumidors, 
una nova governança amb estructures 
transversals de gestió.

Quina és la vostra opinió sobre el 
parc eòlic marí Tramuntana?
Vull pensar que els científics del CSIC 
que han dissenyat el Pla d’Ordena-
ció de l’Espai Marítim (POEM) i que 
han determinat com a apte per a un 
parc eòlic flotant la zona entre el cap 
de Creus i Roses no són corruptes, ni 
estan manipulats per les empreses 
energètiques... L’oposició està liderada 
per determinats empresaris del sector 
turístic que s’han destacat per callar 
quan hi havia macrourbanitzacions 
que destruïen el paisatge del litoral 
gironí... Crec que la Generalitat hau-
ria de participar com a accionista en 
la gestió del Parc Tramuntana per ga-
rantir que no es produirà cap impacte 
ambiental greu.
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